
Efter opfordring af korkolleger gennemgår jeg det tyske alfabet 

med henblik på ordenes udtale. 

  

Det gælder for begge sprog ved udtalen af dobbelvokal, at den gør 

vokalen lang, mens en dobbelkonsonant gør den foranstående vokal kort. 

De tre vokaler  a, æ,e ( som på dansk ofte udtales ens), udtales på tysk meget 

forskelligt; se nedenstående. Æ findes ikke, og ä er noget dybere, det er i familie 

med  det tyske a. 

A # a.  A er en dyb lyd. Udt.: Lad skuffen hænge og se ” begavet”, udstød luft og du  

                                                  siger  aaa. 

B = b.  Be = i beskrive;  b i udlyd (b er sidste bogstav): = p. Eks.: bleib, Weib 

C # c.  udtales : ts.  Eks.: Caesar, Cicero, ca.  

                           = k. Eks. Cacao 

ck                       = kk. Eks.: Zucker 

ch + lyse vokaler (ä, e, i, ö, ü, y)  = ich-lyden. Eks: Bäche, Becher, mich, möchte, 

                                                                                         Bücher., Chemie. 

ch + mørke vokaler (a, o, u) = rømmelyd. Eks: Bach, Loch,  Fluch. 

D = d,  men : d i udlyd (sidste bogstav i stavelse eller ord = t. Eks.: und, Wind, Wald. 

E # e. Lyden er snæver. Udt.: træk mundvigene helt op til ørerne, giv lyd: = eeee 

                                          Eks.: lesen, leben, reden.  Kun ved forstavelsen  er… er lyden                               

.                                         den samme som på dansk. Eks.: erkennen= erkende. 

Ei = ej = ai. 

Eu = øj; Eks.: Freude, Leute,    men Friseur= frisør; fransk  udtale. 

F = f 



G = g.  men: g i udlyd ( sidste bogstav i stavelse eller ord) = k.  Eks.: Tag, trug, lag. 

Gebet = snævre  e-er,; ge…… som forstavelse : her bliver e oftest mere åben. 

               Obs.!   ig som slutlyd i stavelse eller ord udtales som ”ich”. Eks.: lustig,  

                Schnelligkeit.                                                                                                                                               

H = h.   H efter vokaler gør vokalerne lange  Eks.: Hohn, Fahne.   

I = i.  ie = langt iiiiii 

J = j. 

K = kk, dvs. hårdere.  Ck = kkk. 

L = l. 

M = m. 

N = n.  …..ng = ng i eng. 

O = o  = Ole, ore  

P = pp, gælder også pp – altså endnu hårdere. 

Q = q. 

R # r. r rulles enten i halsen som gurgellyd eller rulle-r – oftest i sang. 

S # s.   S + vokaler = stemt  s. Eks.: Gesang, süss, sauber, si bwgynanft, Seife. 

            S i udlyd i stavelser eller ord = hvisle-s. 

Sch findes ikke i det danske sprog.   Udt.: Lav med dine læber en snøvs, ligesom                                             

snøvsen på en sæk, tungen bliver bag tænderne, udstød luft:  sch 

Eks.: Schuh, schön, Schmuck, Schimmer, der er ikke j i lyden! 

St i begyndelsen af et ord eller en stavelse   udtales som scht. Eks: Stuhl, bestehen. 

Sp              -           -   -     -      -      -         -        udtales som schp.Eks: Sprache, Gespenst. 

T = tt.  tt endnu hårdere. 



U = u. 

V # v.   ”v” i fremmedord = dk v. Eks.: Vitrine, Vase, Violine. 

”v” i tyske ord = f .  Eks.: Vorort, Vater, voll, viel, ver…… 

W = v ;  X = x = ks;  Y = y = ü. 

Z # z , udt.: ts  , hård hvislelyd.  eks .: Zone, Zahn,  Zirkus 

 

AU : for at komme lydmæssigt fra a – u, må man over o, så au-lyden får  en mørk        

                                                                                                          klang.  

God fornøjelse! EWH.   

 

 

 

 

 

 

       

       

       

                                                                                                                                                           

 

 

 

 

 


